
Jak dlouhodobě udržet pozitivní změny

Co se čtenáři dozví

V této případové studii popisujeme spolupráci externího průvodce se školou.
Formu spolupráce jsme v průběhu projektu upravovali tak, abychom dosáhli
dlouhodobě co nejstabilnější implementace systému tříúrovňové Pozitivní podpory
chování (PBIS).

Kontext

Projekt Škola pomáhá ohroženým dětem je zaměřen na pilotáž tříúrovňového
systému Pozitivní podpory chování (PBIS), který umožňuje školám zlepšovat
wellbeing žáků a podpořit žáky ohrožené školním neúspěchem z důvodu náročného
chování jak formy extenalizované (rušivé projevy, které jsou v současné praxi řešeny
primárně restriktivně), tak formy internalizované (vnitřní obtíže především
psychického rázu, které negativně ovlivňují vzdělávání a v současné době často
nejsou odhaleny nebo řešeny na půdě školy). Systém tříúrovňové podpory pomáhá
školám zavést vhodný přístup k žákům s různými typy obtíží a umožňuje postupně
v procesu zapojovat žákovskou a rodičovskou komunitu.

Popis vybraného problému

Systém Pozitivní podpory chování (PBIS) je poměrně komplexní a skýtá mnoho
změn, kterých by měla škola postupně dosáhnout. Při zavádění systému
postupujeme po malých krocích, které zohledňují priority školy a zároveň umožňují
proces realizovat vhodnou posloupností, což je zajištěno dlouhodobou supervizí
osoby, která zná systém i jeho nástrahy do detailu.

Při práci s pilotními školami jsme nejdříve vybrali pracovníky školy, kteří budou
tvořit vnitřní tým podporující zavádění dílčích změn. Při výběru bylo důležité
zohlednit jak vlastní motivaci jednotlivců, tak kapacitu a možnosti působit šířeji
v rámci školy. Vytvoření vnitřního týmu a jeho následnou podporu vnímáme jako
klíčový prvek k úspěšnému zavedení PBIS.

Jako nejkomplikovanější při zavádění systému PBIS hodnotíme postupné
představování dílčích kroků celému pedagogickému sboru školy. V konceptu PBIS lze
postupovat různě a v rámci pilotáže jsme vyzkoušeli jak úvodní proškolení celého
pedagogického sboru, tak postupné představování dílčích témat zájemcům s šíření
v rámci pedagogického sboru skrze příležitosti ke sdílení a vzájemnou inspiraci.

Při proškolení celého sboru jsme se setkávali s bariérami především v omezení
časových kapacit škol, výběru dílčích důležitých témat tak, aby pokryly potřeby
pedagogů, ale také potřebné prvky samotného systému. Jednou z velkých bariér bylo
také zaměření škol na více různorodých projektů s nízkou prioritizací. Výhodou této
strategie bylo především kolektivní porozumění nejdůležitějším prvkům



implementace a participace všech pedagogů při plánování dílčích kroků a jejich
realizace.

Při postupném představování zájemcům jsme odhalili bariéry v představování
témat tak, aby na sebe systematicky navazovala, jelikož se účastnili pedagogové
dobrovolně. Dále jsme zaznamenali větší potřebu využívat při předávání informací
vnitřní tým školy, což snížilo možnost stabilního vedení implementace osobou
s detailním porozuměním systému. Přínosem strategie byla větší motivovanost
zapojených aktérů, jednodušší zavádění změn u zájemců a větší pocit „owneshipu“
zapojených osob.

V současnosti kombinujeme tyto strategie tak, že před školením pedagogického
sboru diskutujeme a nastavujeme priority s vedením školy a zájemci o participaci
v procesu změny, zjišťujeme potřeby pedagogů a současné směřování školy tak,
abychom školení připravili co nejvíce „na míru“ škole. Proškolení celého
pedagogického sboru (včetně asistentů pedagoga, vychovatelů družiny a dalších
pracovníků) připravujeme tak, aby získali důležité informace k pochopení systému a
jejich přínosů, zároveň se již na školení podíleli na vytvoření prvních
kroků implementace a přijali společnou dohodu podílet se na dalším rozvoji školy
v oblasti pozitivní podpory chování. Po školení zasíláme všem účastníkům dotazník
týkající se primárně jejich očekávání k dalšímu posunu, zájmu o dílčí témata
(prioritizace) a především obav, které následně analyzujeme a zohledňujeme při
plánování dalších kroků. Následně intenzivně pracujeme s vnitřním týmem školy tak,
abychom zvyšovali jejich znalosti PBIS, zavedli či zintenzivnili příležitosti ke sdílení
zkušeností pedagogů a získávali průběžnou zpětnou vazbu z pedagogického sboru.
Při plánu následných kroků bereme primárně v potaz potřeby a kapacity pedagogů a
zpočátku se školou intenzivně spolupracujeme při tvorbě vnitřních dokumentů a
materiálů školy, představování PBIS rodičovské a žákovské komunitě a plánování
aktivního zapojení rodičů a žáků do procesu implementace. V pozdějších fázích
implementace se snažíme postupně předávat kompetence k dalšímu rozvoji PBIS
vnitřnímu týmu školy, který se rozrůstá o další osoby motivované změny realizovat,
aby byla externí podpora školy co nejméně potřebná a systém PBIS se ve škole
stabilizoval v rovině udržování a mírného rozvoje. Role SOFA pak přechází z roviny
mentorské do roviny koučovací a posléze facilitační, kdy školám dále umožňujeme
využívat sdílená úložiště a příležitosti k vzájemné inspiraci s dalšími školami.

Vnitřní týmy našich PBIS škol potvrzují, že rozvoj systému PBIS je dlouhodobým
procesem a že po 2-3 letech jsou viditelné reálné posuny v oblasti chování. Zároveň
zdůrazňují, že je důležité vytrvat v postupné realizaci dílčích změn s ohledem na celý
pedagogický sbor. Pokud vnitřní tým nezískává zpětnou vazbu od pedagogů (později i
rodičů a žáků) na plánované kroky, pak může vznikat frustrace při nedostatku času
změny realizovat nebo při nedostatečném vysvětlení, co bude přínosem
realizovaných změn.



Chcete vědět víc?

Informace o systému PBIS: https://www.societyforall.cz/pbis
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